
اشاره
فرصتی حاصل شــد تا در ادارة کل آموزش وپرورش 
استان البرز، پای صحبت های آقای فرشید علیزاده معاون 
تربیت بدنی و سلامت این استان بنشینیم؛ استانی که به 
گفتة ایشان به دلیل همسایگی با پایتخت با چالش ها و 
البته فرصت هایی روبه روست که باید برای توسعة ورزش 
آموزشــگاهی بدان ها توجه کــرد و در پناه همکاری و 
مشارکت بیشتر، امکان استفادة بهینه و مؤثر از ظرفیت ها 
و پتانسیل ورزشی در این استان را بهتر و بیشتر فراهم 
ساخت. آقای علیزاده مدت هشت سال است که سمت 
فعلی را بر عهده دارند، این گفت وگوی صمیمی را با هم 

می خوانیم.

é جناب آقای علیزاده، ضمن تشکر از فرصتی 
که در اختیــار مجلة خودتان، رشــد آموزش 
تربیت بدنی، قرار دادید، لطفاً در ابتدای گفت وگو 
کمی دربارة تاریخچة ورزش استان البرز یا نکات 
دیگری که گمان می کنید در این حوزه لازم است 

توضیح بفرمایید.
○ به نام خداوند بخشنده و مهربان. شاید خوب باشد 
که اشــاره کنم ابلاغ مدیر کل آموزش وپرورش استان 
البرز )به عنوان یک اســتان نوپا و مســتقل( در تاریخ 

1389/07/17 صادر شــده و کلید شــروع به کار ادارة 
کل آموزش وپرورش استان البرز هم در یکی از اتاق های 
همین ســاختمان که ما با هم گفت وگو می کنیم، زده 
شد. قبل از آن، امور ورزش استان البرز بخشی از ورزش  
شهرســتان های اســتان تهران بود و به دلیل ظرفیت 
و پتانســیلی که در اینجــا بود، تفکیک ایــن دو ادارة 
کل از همدیگــر چالش هایــی را در زمینة ورزش برای 
شهرستان های اســتان تهران به وجود آورد. دلیلش هم 
این بود که بســیاری از قهرمانــان آن ادارة کل از حوزة 

آموزش وپرورش استان البرز )کرج( بودند.
البتــه کرج 27 منطقــه بود که به یکبــاره حدود 8 
منطقه از آن جدا شــد و چالش هایی بــرای مدیریت 
کردن آن حوزه وجود داشــت و برای تأسیس ادارة کل 
آموزش وپرورش استان البرز مشکلات بسیار زیادی ایجاد 
کرد، چون این استان در ابتدا تابع برنامه ها و فعالیت های 
مالی شهرســتان های استان تهران بود و استقلال مالی 
نداشت. البته از سال 1390 این استقلال صورت گرفت، 
ولی چون ورزش این دو اســتان از سال های ابتدایی به 
هم گره خورد، چالش هایی برای دو استان در پی داشت.
باید اشاره کنم که آموزش وپرورش استان البرز حدود 
500 هــزار دانش آموز و نزدیک بــه 2700 متر فضای 

گفتوگو

گفت وگو با فرشید علیزاده، معاون 
تربیت بدنی و سلامت ادارة کل 
آموزش وپرورش استان البرز

محمد دشتی

کاروانهـــای
تجهيزاتورزشي
مــــدارس
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آموزشی، پرورشــی و ورزشی دارد و این استان یکی از 
استان هایی است که آن را استان شهر می نامند و یکی 
از چالش های آن، تمرکز و سکونت بیشتر جمعیت این 

استان در شهرستان کرج است.
ادارة کل آموزش وپرورش اســتان البرز شــامل چهار 
ناحیة 1، 2، 3 و 4 در شهرســتان کرج اســت که فقط 
سه منطقة آن بیش از 100 هزار دانش آموز دارد. معنای 
این حرف آن اســت که یک ناحیة ما به اندازة بعضی از 
استان های کشــور جمعیت دانش آموزی دارد و این امر 
نشــان می دهد که مدیریت کردن در آموزش وپرورش 

استان البرز بسیار سخت است.
چهــار منطقة کرج شــامل مناطــق 1، 2، 3 و 4 و 
شهرستان های ساوجبلاغ، نظرآباد، اشتهارد و طالقان، 
هشت منطقة اســتان البرز است که در پهنه ای وسیع 
به لحاظ جغرافیایی فعالیت می کنند، ولی بیشــترین 

جمعیت دانش آموزی در شهر کرج متمرکز است.
به هر حال استان شهرستان بودن، مزایا و معایبی دارد 
و برای اجرای فعالیت های ورزشــی هم این امر صادق 
اســت. به همین دلیل شهرســتان البرز نیازمند توجه 
بیشتری اســت. ضمناً آموزش وپرورش استان البرز در 
سال های اخیر با یک چالش عظیم، یعنی مهاجرت های 
فراوان و فزاینده مواجه است. این مهاجرت ها و مشکلات 
ناشی از آن، برنامه ریزی ها و فعالیت های آموزش وپرورش 
استان البرز را با چالش مواجه می کند و به همین دلیل 
هر قدر تلاش می کنیم، به استانداردهای لازمی که مورد 

نظر است نمی رسیم.

é اشــاره کردید که وقتی که اســتان البرز 
مستقل شد، شهرستان های استان تهران عملًا 
پتانسیل های ورزشی بزرگی را از دست دادند، 
چون منطقة قهرمان خیز اســت و ظرفیت ها و 
پتانسیل های ورزش، تربیت بدنی و قهرمانی دارد. 
لطفاً به این ظرفیت ها و پتانسیل ها هم به لحاظ 
اجتماعی و هم به لحاظ ظرفیتی که در مدارس 

به وجود می آورد اشاره بفرمایید.
○ به هــر حال ورزش دارای تبعات مختلف فرهنگی، 
اجتماعی و سیاســی است. در سال های گذشته از سال 
91 فدراســیون ورزش دانش آموزی در بســتر توسعة 
ورزش قهرمانی فعالیت هایی انجام می دهد و چون این 
فعالیت ها برای شناســایی استعدادها صورت می گیرد، 

خودش نوعی توسعة ورزش همگانی است.
در همین زمینه باید عرض کنم که ورزشکاران استان 
البرز از سال 1391 تاکنون 77 جام و کاپ کسب کرده اند 
و دانش آموزان ما 15 کاپ اخلاق هم به دست آورده اند. 

وقتی به مجموع مدال ها در انفرادی و تیمی نگاه می کنیم 
می بینیم که مجموع آن ها 1112 مدال است. اگر این ها 
در شهرستان های استان تهران محاسبه می شد، مطمئناً 
شهرستان های استان تهران نتایج بسیار درخشان تری 
داشتند و این ظرفیتی است که خوشبختانه در ورزش 

آموزشگاهی استان البرز وجود دارد.
من فکر می کنم ایجاد اســتان البرز فکر خیلی خوبی 
است و جمعیت استان البرز روزانه افزایش پیدا می کند 
و اگر این تفکیک صــورت نگرفته بود، مدیریت کردن 
شهرستان های استان تهران سخت می شد. استان البرز 
حدود ســه میلیون نفر جمعیت دارد که بار سنگینی 
از استان تهران برداشته شــده است. البته استان البرز 
ظرفیت های علمی، فرهنگی، گردشگری و اجتماعی هم 
دارد و من احســاس می کنم فعالیت های اجتماعی که 
ورزش می تواند ایجاد کند بسیار زیاد است و باید از این 

ظرفیت ها برای توسعة استان استفاده شود.
البته این امری ملی است و به عنوان نمونه شما شاهد 
بوده ایــد که با قهرمانی و راهیابی تیم ملی ایران به جام 
جهانی، کل مردم ایران خوشــحال شــدند و در سطح 
شهرهای خود اظهار شــعف و شادی کردند. این نشان 
می دهد که ورزش با فرهنگ اجتماعی عجین اســت یا 
زمانی که تیم والیبال، کشــتی و ورزشکاران رشته های 
مختلف در رشــتة خودشان موفق می شوند همة مردم 

شاد می شوند.

é بــا عنایت به اهمیت و تأثیــر فعالیت های 
انجام شده برای تجهیز مدارس به لحاظ امکانات 
تجهیزات  کاروان  بحث  ورزشــی، در خصوص 
ورزشی هم توضیح دهید و بفرمایید که چنین 

اقداماتی، اساساً بر چه مبنایی انجام می گیرد؟
○ خب این امر مســبوق به ســابقه است و همه ساله 
توســط ادارات کل آموزش وپرورش استان های کشور، 
تجهیزاتی در بخش های مختلف برای مدارس اختصاص 
داده می شــود. امســال نیز برای ســومین سال پیاپی 
معاونت تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش وپرورش 
تصمیم به ارسال کاروان تجهیزات ورزشی برای مدارس 
کم برخوردار و حاشــیه ای کرده اســت که این یک کار 
بسیار ارزنده برای توســعة فرهنگ ورزش است. ضمناً 
این اقدام باعث توجه همگان به ورزش در مدارس کشور 
می شــود و البته نیازمند تبلیغات و اطلاع رسانی بیشتر 
است که برای مردم روشن سازند آموزش وپرورش با همة 
مشــکلات بودجه ای و مالی به چه میزان برای ورزش 
مدارس هزینه و ســرمایه گذاری می کند. باید بگویم در 
ســال هایی که گذشــت به این منظور اعتبارات خوبی 

ورزشکاران 
استان البرز 

از سال 1391 
تاکنون 77 جام 
و کاپ و 15 کاپ 

اخلاق کسب 
کرده اند
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توسط وزارت آموزش وپرورش به معاونت تربیت بدنی و 
سلامت اختصاص داده شد که ادارة کل آموزش وپرورش 
استان البرز هم برای سومین ســال این کاروان ها را به 
مدارس گســیل می دارد و با توجه به برنامة زمانی که 
خــود وزارت آموزش وپرورش اعــلام می کند ما در دو 
سه سال گذشته شاهد حضور مقام عالی وزارت در این 
برنامه ها بوده ایم. همچنین معاون تربیت بدنی و سلامت 
وزارت آموزش وپــرورش، مدیران کل دفتر تربیت بدنی 
و فعالیت های ورزشــی در اســتان البرز، استانداران و 
فرمانداران نیز در آیین اعزام این کاروان ها حضور داشتند 
و شاهد اعزام این کاروان های شوق انگیز و مؤثر و بسیار 

خوب بودیم.
کار ارزندة دیگری هم که از ســال های قبل شــروع 
کردیم، تعامل بســیار مثبتی بود که با ادارة کل محترم 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان انجام می دهیم 
و تجهیزات ورزشــی که این دوســتان به استان ارسال 
می کردند در قالب این کاروان اعزام می شــد که ما در 
همین رابطه حدود ســی کامیون وسیلة ورزشی برای 
هزار مدرسه که نیازمند این وسایل ورزشی بودند، ارسال 

کردیم.

é این تجهیزات ورزشــی شامل چه چیزهایی 
بودند و براساس چه شاخص هایی انتخاب شدند؟

○ تجهیزات ورزشی که برای مدارس انتخاب می شوند، 
مشــخصات خاص خود را دارند. مــا قبل از اینکه برای 
خریــداری لوازم و تجهیزات ورزشــی اقدام کنیم، یک 
نیازســنجی از مناطق و مدارس انجــام می دهیم. باید 
اعلام کنم که از بین 2000 مدرســة ما 1000 مدرسه 
مشخص شــده اند و معلوم است که کدام بستة ورزشی 
به کدام مدرســه تعلق دارد. دلیل این انتخاب هم این 
است که خوشبختانه بخشی از مدارس ما مانند مدارس 
استعدادهای درخشــان، نمونه دولتی و شاهد، مدارس 
خاصی هســتند و وضعیت مناســب تری دارند و چون 
وضعیت مالی شان و مشارکت اولیا در ادارة مدرسه هست، 
در لیست انتخاب ما قرار نمی گیرند. ما از سال قبل یک 
برنامة دیگری هم ترتیب دادیم و آن اینکه یک سامانه را 
برای این کار در نظر گرفتیم تا معلمان تربیت بدنی در آن 
سامانه در ارتباط با خریدهایی که در سال گذشته اتفاق 
افتاده بود نظر دهند که آیا جنس خریداری شده مناسب 
بوده است یا نه؟ و اگر پیشنهادی داشتند پیشنهادشان 

را اجرایی می کردیم.
ضمناً با توجه به اینکه سیاســت کشــور حمایت از 
تولیــدات داخل کشــور و کالاهای ایرانی اســت تمام 
اجناس خریداری شــده بر این اســاس خریداری  شده 

و از کارخانه های معتبر کشــور است که سعی کردیم 
کیفیت وســایل درجة الف باشــد. یعنی این رویه را ما 
در نظر گرفته ایــم، ابتدا نظرســنجی ارزیابی اجناس 
توسط معلمان تربیت بدنی و نظرخواهی از کارشناسان 
ورزشی صورت می گیرد و به علاوه در استان ما وسایل و 
تجهیزات ورزشی براساس دوره های تحصیلی خریداری 
می شــود، یعنی محتوای بسته های دورة تحصیلی اول 
ابتدایی پسرانه و دخترانه متغیر است، چون در دوره های 
تحصیلی متوسطه بیشترین رویکرد، ورزش های مهارتی 
اســت. پس اقلامی که به آن مدارس داده می شود مثل 
انواع توپ ها براساس آن رویکرد خریداری می شوند. ولی 
در دورة ابتدایی، تأکید بیشــتر بر سواد حرکتی است و 
هر چنــد در دورة ابتدایی بر آموزش مهارتی هم توجه 
می شود و ابعاد وسیله های ورزشی در سایز های کوچک 
اســت، باید همة طرح هایی که وزارت آموزش وپرورش 
بــرای این موضوع در نظر گرفته، مورد توجه قرار گیرد. 
برای مثال در دورة دوم ابتدایی ما 5000 طناب ورزشی 
خریدیم که مقداری با اجناس دیگر تفاوت دارد، ولی در 
دورة ابتدایی مورد استفاده است یا مثلًا در پایة چهارم، 
آموزش طرح طناورز یکی از برنامه هایی اســت که در 
شــاخص های معاونت تربیت بدنی و سلامت در اجرای 
درس تربیت بدنی مطرح است و به همین دلیل وسایل 
مورد نظر با آن رویکردها خریداری می شــود یا مثلًا در 
پایة ششــم آموزش  دو و میدانی را داریم که معیارهای 

انتخاب وسیله ها بر آن اساس صورت می گیرد.

é آیا برآوردی هم دارید که مشخص شود این 
میزان تجهیزاتی که شما تهیه می کنید تا چه حد 

پاسخگوی نیازهای بچه ها در مدارس است؟
○ من اعتقاد دارم که باید ادارات کل در طول ســال 
به صورت متمرکز حداقل دو بار این کار را انجام دهند، 
ولی در ســال های اخیر با توجه به تحریم هایی که برای 
کشــور صورت گرفته و مشکلات اقتصادی که همه در 
جریان هســتیم، این کار فقط یک بار توسط ادارة کل 
انجام شده و بقیة موارد به صورت انتخابی توسط مدارس 
انجام می شــود. البته در طول ســال هم برای برگزاری 
فعالیت هایی کــه در مدارس صورت می گیرد اعتباراتی 
توسط وزارت آموزش وپرورش تخصیص داده می شود، 
مثل المپیاد ورزشی درون مدرسه ای یا توسعة کانون های 
ورزشی درون مدرسه که به صورت مستقیم ارائه می شود 
و مــدارس برای تعیین تجهیزات مورد نیازشــان اقدام 
می کنند، چون فضاهای ورزشی در مدارس کشور ما با 
توجه به اینکه اکثراً در فضای روباز هستند از استاندارد 
جهانی لازم برخوردار نیستند و به همین دلیل استهلاک 

استان البرز 
سی کامیون 
وسیله ورزشی 
برای هزار 
مدرسه که 
نیازمند آن 
وسایل بودند، 
ارسال کرده 
است
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این وسیله ها به ویژه در بخش مصرفی بسیار زیاد است. 
مــن در همین جــا از همة همــکاران، والدین محترم، 
دانش آموزان، خیرین بزرگوار و همچنین از دستگاه های 
برون ســازمانی که مدارس را حمایت می کنند تشــکر 

می کنم.
ولــی با همة مشــکلات و محدودیت ها، باز هم ما هر 
ســال باید چندین بار ایــن کار را انجام دهیم تا نیازها 
بهتر برآورده شوند. برای مثال، امسال حدود یک میلیارد 
تومان برای این موضوع در نظر گرفتیم و البته در ســه 
سال گذشته به این نتیجه رسیده ایم که هیچ مدرسه ای 
در استان وجود ندارد که تنیس روی میز نداشته باشد 
و از این وســایل چندین سال می توانیم استفاده کنیم. 
الآن مــا بیشــتر در بخش مصرف تــلاش می کنیم تا 
لوازم مصرفی را تهیه کنیم، چون خوشبختانه امکانات 
تجهیزات تملکی در سال های گذشته در مدارس فراهم 
شــده اند، چون فقط به مدارس تازه تأسیس و مدارسی 
که تجهیزاتشان مستعمل شــده و نیازمند بهسازی و 
خریداری مجدد است، تجهیزات تملکی داده می شود. 
بنابراین اکثر مدارســمان وضعیت مناســبی در بخش 
تملکی دارند و در بخش مصرفی هم هر ســاله به آن ها 

کمک می شود.

é وقتی به تاریخ آموزش وپرورش کشــور نگاه 
می کنیم ملاحظه می کنیــم که از همان ابتدای 
شکل گیری مدارس نوین، اساساً ادارة مدارس بر 
عهدة مردم بوده است و مردم مشارکت جدی و 
کامل در ادارة مدارس داشته اند. البته کم کم این 
امر بر عهدة دولت ها قرار می گیرد و الآن وظیفة 
دولت تلقی می شــود. ولی با این حال هیچ گاه 
مشــارکت مردم در این امور قطع نشده است. 
سؤالم این است که در بحث موضوع تجهیزات 
ورزشی مدارس و کمک های دیگری که صورت 
می گیرد، نقش خیران و مردم منطقه چگونه است 
و در حال حاضر خیران نیک اندیش در این طرح 

چقدر نقش دارند؟
○ خوشبختانه مجمع خیران مدرسه ساز استان البرز 
یکی از مجامع بســیار خوب و فعال در کشور است که 
در چند سال گذشته جزء رده های اول تا سوم در کشور 
بوده و سعی کرده است با توجه به مشکلاتی که در این 
چند ســال به خاطر افزایش جمعیت ناشی از مهاجرت 
و کاهش تناسب بین تعداد کلاس های موجود در بین 
دانش آموزان، اقدامات بســیار خوبــی را انجام دهد. ما 
در روزهای گذشته هم شــاهد این بودیم که ادارة کل 
نوسازی و مجمع خیران تصمیم گرفتند در یک مدرسة 

خیرساز یک زمین چمن مصنوعی درست کنند. در سال 
گذشته در افتتاحیة یک مدرسة بسیار مجهز مصوب شد 
که استخر ورزشی و ســالن ورزشی درست بشود و در 
دو سال گذشــته تمام فضاهای خیرساز سالن ورزشی 
درون مدرسه ای دارند. این نشان دهندة اهمیت تحرک 
و فعالیت بدنی برای دانش آموزان اســت و خیران هم با 
توجه به اســتقبالی که از دانش آموزان می بینند در این 
حوزه ها حضور پیدا کرده و کارهای خوبی انجام می دهند.

ارتباطات ما بســیار خوب اســت و در سال گذشته 
شاهد یک سالن بسیار خوب درون مدرسه ای بودیم که 
با حضور معاون محترم تربیت بدنی و ســلامت وزارت 
آموزش وپرورش افتتاح شد. تمامی مدارس خیرساز ما 
توســط مجمع خیران با تجهیزات ورزشی تحویل داده 

می شوند.
ما ارتباط خیلی خوبی با ســازمان فرهنگی ورزشــی 
شهرداری شهرســتان کرج داریم و قول مساعدی هم 
داده اند که این کار صورت بگیرد و در ســال گذشــته 
هم شــاهد این مســئله بودیم که با همکاری سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری کرج ما به 120 مدرسه حدود 
600 میلیون تومان وسیلة ورزشی دادیم و امسال هم به 

ما قول مساعد داده اند که این کار صورت بگیرد.
ما سعی می کنیم مدارسی را معرفی کنیم که تقریباً 
همیشه نیاز به بخش مصرفی دارند. البته شهرداری ها 
هــم وظیفه دارند به بخش مدرســه ای که در محدودة 
فعالیت های خودشــان است کمک کنند. ما از ظرفیت 
شــهرداری و شوراها برای همان شهر یا روستا استفاده 

ما سعی می کنیم 
مدارسی را معرفی 

کنیم که تقریباً 
همیشه نیاز به 
بخش مصرفی 

دارند. البته 
شهرداری ها هم 
وظیفه دارند به 

بخش مدرسه ای 
که در محدودة 

فعالیت های 
خودشان است 

کمک کنند
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ورزشــی صورت گرفته است. در همة سالن های ورزشی 
ما ایمن سازی صورت گرفته است. ما از صفر شروع کردیم 
و به آخر کار رســیده ایم و تنهــا یک فضا باقی مانده که 
اعتبار ویژه ای هم برای آن داده شــده است که ان شاءالله 
آن هم کفپوش و ایمن سازی اش صورت می گیرد و فضای 

باقی مانده ای برای ایمن سازی مجدد نداریم.
é ضمن تشــکر از وقت و فرصتــی که به این 
گفت وگو اختصاص دادید، اگر نکتة دیگری هست، 

بفرمایید.
○ مــن هــم از لطــف و وقت گــذاری شــما و همة 
دســت اندرکاران مجلــة رشــد آمــوزش تربیت بدنی 
سپاس گزارم. چون صحبت از کانون های مجله و مشارکت 
آ ن ها شد، یک موضوعی که باید به آن اشاره کنم همان 
بحث همکاری با شهرداری کرج است. ما از محل ششصد 
میلیونی که به صورت مشــارکت از شــهرداری گرفتیم، 
طرحی را اجرایی کردیم که براســاس آن دانش آموزان 
می توانند با خانواده های خودشان در مدرسه حضور پیدا 
کنند و به ورزش بپردازند. براساس این طرح در تابستان 
درب مدرســه ها باز بــود و در ســاعت های ویژه ای که 
برنامه ریزی شده بود، دانش آموزان با والدین خود حضور 
پیدا می کردند و با همدیگر به ورزش می پرداختند. از این 
طریق توانستیم مشارکت شــهروندان عزیز را در بحث 
ورزش های خانوادگی هم داشته باشیم. در این برنامه ها 
که »تربیت بدنی با خانواده« نام گرفته بود، پسران با پدران 
خود و دختران با مادران، ورزش های متنوعی را که امکان 
اجرای آن بود، انجام می دادند و فضاهای ســالم، شاد و 
پرشوری در مدارس و بین خانواده ها شکل می گرفت. این 
برنامه به ویژه در دورة ابتدایی که خانواده ها ارتباط بیشتر و 
نزدیک تری با فرزندان خود دارند، خیلی مؤثر و جالب بود.

همچنین در برنامه های متنوع ورزشــی که در مدارس 
انجام می گیرد، در بخش نهضت داوطلبی بسیاری از معلمان 
ما همکاری دارند. برای مثال معلم ریاضی ما سرپرستی 
یــک تیم والیبال بچه ها را بر عهده می گیرد و با  آن ها در 
مســابقات حضور پیدا می کند. از این دست مشارکت ها 
بیــن والدین دانش آموزان هم هســت کــه در برگزاری 
مسابقات مشارکت می کنند و بارها پیش آمده است که 
در تأمین هزینه های مســابقات بین کلاسی و مدرسه ای 
مشــارکت و حضور پیدا کرده اند. در مجموع باید گفت با 
برنامه ریزی های انجام شده و اقدامات صورت گرفته توسط 
معاونت تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش وپرورش و 
اقدامات استان های مختلف کشور، اقدامات بزرگ و مؤثری 
در دست اجراست که پرداختن به همة آن ها در این فرصت 
مختصر نمی گنجد و امیدوارم فرصت دیگری دست دهد تا 
بتوانیم دربارة همة اقدامات انجام شده با هم گفت وگو کنیم.

می کنیم. در دو ســال گذشته در یکی از روستاهای ما 
عزیزان محترم شــورا و دهیاری با هم تصمیم گرفتند 
برای یک مدرســه در سنقرآباد بخش ساوجبلاغ زمین 
چمن مصنوعی درست کنند که این یک عملکرد خیلی 
خوب است که شوراها و خیران همه حضور پیدا می کنند 

تا بتوانند بخش تربیت بدنی را توسعه دهند.
با تمام تلاش هایی که صورت می گیرد سرانة فضاهای 
ورزشــی اســتان البرز در بین 32 اســتان کشور رتبة 
ســی ودوم را دارد و این یعنی از آخر اول هســتیم! که 
مطمئناً  نیازمند توجه بســیار ویژه است و ما از سازمان 
برنامه  و بودجة کشور، استانداری، وزارت ورزش، وزارت 
آموزش وپــرورش و مجمــع خیران تقاضــا داریم از ما 
حمایت کنند. ما تلاشمان را انجام می دهیم ولی افزایش 
مهاجرت ها تناسب ها را به هم می ریزد. شما تصور کنید 
که در ســال 90- 91 اســتان البرز ایجاد شــد. سرانة 
فضای ورزشــی استان برای هر دانش آموز 5 سانتی متر 
و 4 میلی متــر بود و الآن ما به 12 ســانتی متر فضای 
ورزشی نزدیک شده ایم که قسمت مفیدش 9 سانتی متر 
اســت. افزایش جمعیت در سال های اخیر باعث شد به 
جای اینکه رشــد فزاینده داشته باشیم اکنون دارای 7 
سانتی متر و 7 میلی متر فضای آموزشی باشیم. این نشان 

می دهد که ما نیازمند توجه بسیاربسیار ویژه هستیم.
در سال 90- 91 حدود 34 فضای مدیریتی در ورزش 
داشــتیم که الآن نزدیک به 57 فضا شده است، یعنی 
از آن تاریخ تــا الآن تعداد فضاهای ورزشــی ما از 34 
بــه 57 مورد افزایش پیدا کرده اســت. ولی با توجه به 
افزایش مهاجرت، رشد چندانی در سرانه فضای ورزشی 
نداشتیم، چرا؟ چون افزایش جمعیت که ناشی از دلایل 
مختلف است اجازة رشد نمی دهد. مردم البرز هم چون 
مهمانپذیر هستند، روزانه شاهد افزایش جمعیت هستیم.
از تمام عزیزانی که این گفت وگو را می خوانند خواهش 
می کنم کــه به آموزش وپرورش اســتان البرز خصوصاً 
حوزة تربیت بدنی و سلامت استان نگاه ویژه تری داشته 
باشند. در ســال هایی که گذشــت 31 هزار متر مربع 
کفپوش فضاهای ورزشــی را اضافه کردیم، چون بخش 
مهم رسیدگی به اماکن ورزشی، نگهداری آن هاست. در 
سال 91 ما سه زمین چمن مصنوعی داشتیم که الآن به 
11 زمین چمن مصنوعی رسیده است و در سال آینده 
سه تا چهار زمین چمن دیگر اضافه خواهد شد، ولی با 
ایــن وجود باز هم کم اســت. هم ما باید تلاش کنیم و 
هم دیگران نگاه ویژه تر به ما داشــته باشند. دیواره های 
فضاهای ورزشــی ما در ســال 90 و 91 حتی یک متر 
ایمن سازی نشده بود، ولی الآن به جرئت می توانم بگویم 
که 7500 متــر مربع ایمن ســازی دیوارها و فضاهای 
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